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بحران مديريتي و فقدان پاسخگويي
روزنامه ابتكار نوشت: كلانش��هرهاي ايران طي روزها و 
هفته هاي گذشته درگير آلودگي بسيار شديد هوا هستند. 
مسئله استفاده از س��وخت مازوت در نيروگاه ها شرايط 
نفس كشيدن را طوري سخت كرده كه حالا اين معضل 
به عنوان اصلي ترين رقيب كرونا جان مردم را تهديد مي كند. كارشناسان 
همواره تأكيد دارند معضل آلودگي هوا بسيار خطرناك تر از معضل كروناست، 
چراكه ويروسي كه اين روزها تمام جهان را درگير خود كرده تا امروز كمتر از 
2ميليون تن فوتي داشته است اما آلودگي هوا در دنيا سالانه سبب ۷ميليون 
مرگ زودرس مي ش��ود. اما اگر كرونا را يك اپيدمي ناخواس��ته و غير قابل 
مديريت قطعي بدانيم كه البته اين مسئله در جاي خود قابل بحث است اما 
آلودگي هوا پديده اي است كه مستقيماً به مديريت كلان در همه حوزه ها 
برمي گردد. فصل مشترك پيش آمدن اين بحران با ساير بحران هاي كشور 
اما عدم شفافيت در دلايل بروز چنين پديده اي است، در حالي كه در اكثر 
كشورهاي دنيا از سوخت مازوت در نيروگاه ها استفاده نمي شود اما به نظر 
مي رسد اين سوخت خطرناك در كش��ور ما استفاده مي شود. در خصوص 
چرايي اس��تفاده از اين سوخت مانند همه مس��ائل و مشكلات همچنان با 
پراكنده گويي روبه رو هستيم. گو اينكه نفس كشيدن در هواي غيرشفاف در 

همه حوزه ها تبديل به يك امر مرسوم شده است. 
به نظر مي رسد سيستم مديريتي كشور همچنان براي معضلاتي كه نياز 
به راهكارهاي زمان مند و برنامه محور دارد، ضعيف است. اين ضعف شايد 
ناشي از پارادايم غالب مديريت يعني اقدام در وقت اضافه باشد. مديريتي 
كه هيچ گاه به توس��عه نگاهي بلندمدت و برنامه محور نداش��ته است و 
همواره در گرداب تعارض منافع به دنبال راهكارهاي ضرب الاجلي بوده 
است. اين مشكل در مديريت اقتصادي نيز نمونه هاي فراواني دارد. عدم 
توفيق در پروژه هاي عمراني زمان دار نيز يكي از اين نمونه هاست. با اين 
همه بايد در نظر داشت كه آلودگي هوا مانند جايي مانند بورس نيست 
كه به يكباره از وفور نقدينگي در آن بهره برداري لازم را كرد و بعد آن را 
به حال خود رها كرد. اين معضل به طور مستقيم با جان آدمي در ارتباط 
است. جاني كه احتمالاً ارزشمند است و نفسي كه بايد بالا بيايد تا بتواند در 
اين جغرافيا به توسعه كشور كمك كند. در اين خصوص شايد بهتر است 
براي يك بار هم كه شده به جاي انداختن توپ تقصير در زمين يكديگر 
همه نهادها در مقام پاسخگويي و چاره جويي بر آيند. اين بحراني نيست 
كه تنها بتوان با اميدواري به باد و باران آن را حل كرد. متخصصان امر در 

اين زمينه كم نيستند شايد اراده براي رفع آن لازم باشد. 
........................................................................................................................

پاسخ حاج قاسم به پرسش ويل دورانت
روزنامه كيهان نوشت:  ويل دورانت، انديشمند 
و تاريخ دان مشهور – مؤلف كتاب تاريخ تمدن- 
پاييز سال 1930 در باغچه خانه اش در نيويورك 
مشغول جمع كردن برگ هاي بر زمين ريخته بود كه جواني موجه نزد او 
آمد. جوان كه ظاهراً قصد خودكشي داشت از دورانت دليلي خواست كه او 
را از تصميم خود منصرف س��ازد. دورانت مي گويد: »به او پيشنهاد كردم 
كاري براي خود دست و پا كند، اما او بيكار نبود. گفتم غذاي خوبي بخورد 
اما او گرس��نه نبود. معلوم بود كه دليل هاي من تأثي��ري روي اين جوان 
نگذاشته بود. نمي دانم چه بلايي بر سرش آمد. در همان سال چندين نامه 
اعلام خودكش��ي دريافت ك��ردم، بعدها متوجه ش��دم ك��ه 1۴2/ 2۸۴ 

خودكشي بين سال هاي 190۵ تا 1930 در امريكا رخ داده است.«
اين واقعه دورانت را به فكر فرو برد و شروع به تحقيق كرد. نقطه كانوني و 
سؤال اصلي جست وجوي او درباره چيستي معناي زندگي بود. پرسشي 
ظاهراً ساده اما عميق و پيچيده كه مي توان آن را بنيادين ترين سؤال فلسفه 
دانست؛ معناي زندگي چيست؟ چرا و براي چه اين همه رنج مي كشيم؟ 

حدود يك قرن از مواجهه ويل دورانت با پرس��ش از معنا و فلسفه زندگي 
مي گذرد. آري! ما سعادتمنديم كه دس��ت تقدير زندگي ما را در زمانه اي 
رقم زد كه مردي همچون قاس��م س��ليماني را ديديم »كه چون او نبيند 
دگر روزگار«. او چنان زندگي كرد و چنان م��رگ را در آغوش گرفت كه 
محاسبات معمول دنيا را به هم ريخت. حال به اين جملات حاج قاسم در 
نامه به دختر دلبند خود كه مي داند مقدسانه دوستش دارد دقت كنيد؛ »آه! 
مرگ خونين من! عزيز من! زيباي من! كجايي؟ مشتاق ديدارت هستم... 
وقتي بوسه انفجار تو، تمام وجود مرا در خود محو مي كند، دود مي كند و 
مي سوزاند. چقدر اين لحظه را دوست دارم. آه... چقدر اين منظره زيباست. 
چقدر اين لحظه را دوست دارم. در راه عشق جان دادن خيلي زيباست. . . 
خدايا! 30 سال براي اين لحظه تلاش كردم. براي اين لحظه با تمام رقباي 
عشق در افتاده ام. زخم ها برداشته ام، واسطه ها فرستاده ام. چقدر اين منظره 
زيباست! چقدر اين لحظه را دوست دارم.« اين سليماني است. مردي كه 
مرگ از او مي گريزد و او دشت ها و كوه ها را به دنبالش مي گردد و عاشقانه 

صدايش مي زند؛ مرگ خونين من! عزيز من! كجايي؟
چگونه است و چه مي ش��ود كه در روزگار هراس و فرار از مرگ، مردي 
چنين ظهور مي كند. مردي كه به ديگران - از عراق گرفته تا س��وريه، 
لبنان، فلس��طين و يمن- زندگي مي بخش��د و آنان را از آتش و گلوله 
وحش��ت آفرينان و كاس��بان مرگ مي رهاند و در عين حال خود، در 
جست وجوي مرگي خونين است. آيا جز آن است كه راز جاودانگي را 
براي او در برابر آن همه دويدن، خزيدن، جهيدن ، گريستن و. . . چنان 
فاش كردند كه اگر ما آيه 196 سوره آل عمران را خوانديم و شنيديم، او 
با دل و جان و گوشت و پوست خود دريافت؛ آنان كه در راه خدا كشته 

مي شوند، نمي ميرند بلكه زندگي جاودان مي يابند. 
........................................................................................................................

اينستاگرام و محفل مدعيان آزادي بيان
صبح نو در سرمقاله خود نوش��ت: آزادي  بيان ساز 
ناكوك غربي هاس��ت كه عمله هاي خ��ود را دارد. 
آنهايي كه مدعي آزادي بيان هس��تند در يك سال 
گذشته دوبار به عيان نيت قلبي ناپاك خود از بابت شور و علاقه مردم به يك 
قهرمان ملي را نشان داده اند. شهادت حاج قاسم سليماني در فضاي مجازي 
هم آش��كاركننده دروغ هاي پيرمردان و پيرزنان آلباني نشين بوده كه با 
ريپورت كردن پست هاي منتشر شده مردمي در فضاي اينستاگرام تلاش 
مي كنند تا به خيال خود نقش حاج قاسم را از دل هاي ايرانيان وطن پرست 
و حتي جهانيان بزدايند، اما زهي خيال باطل. اما روي ديگر اين س��خن با 
مسئولان وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات است. همزمان با ايام سالگرد 
شهادت حاج قاسم سليماني، اينستاگرام با  توجه به گزارش هاي مغرضانه 
و سياسي كاري منافقان آلباني نشين، يك بار ديگر اقدام به حذف پست هاي 
مرتبط با شهادت سردار سليماني يا حتي بستن اكانت هاي حقيقي كرد. 
اين اقدام نقض آشكار آزادي  بيان در دهكده جهاني است كه غرب ادعاي 
آن را دارد. از همين روس��ت كه وزارت ارتباطات بايد در اين عرصه فعال 
مي شد و با تنظيم شكايت ها يا دادنامه هاي حقوقي به مراجع جهاني و حتي 
عليه اينستاگرام اين مسئله را به گوش جهانيان مي رساند كه حاج قاسم 
س��ليماني در دل ايرانيان اس��ت و نمي توانند محبت او را حتي با حذف 

پست ها و اكانت هاي اينستاگرام پاك كنند.
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جلس�ه تبيين راهبردي مقاومت در انديشه 
و مكتب ش�هيد س�ليماني ب�ا حضورجمعی 
از نمايندگان مجل�س، قوه قضائي�ه، وزارت 
امور خارجه و اس�اتيد دانش�گاه برگزار شد. 
به گزارش تس��نيم، عباس مقتدايي نايب رئيس 
كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
در نشست تبيين راهبردي مقاومت در انديشه و 
مكتب شهيد قاسم سليماني به تبيين نقش حاج 
قاسم سليماني در حوزه روابط بين الملل پرداخت. 
وي با اشاره به قرارداد وستفالي كه در سال 16۴۸ 
ميلادي منعقد ش��د، گف��ت: طبق اي��ن قرارداد 
كشورهاي اروپايي مرز و جغرافياي مشخصي پيدا 
كردند و نظم نوين بر اساس دولت- ملت ها شكل 
گرفت كه اين فضا متفاوت از فضاي امپراطوري ها 
بود. مقتدايي با بيان اينكه شهيد سليماني رويكرد 
امت محوري را در سياست خارجي ايران تقويت 
كرد، گفت: اين پيام در مقدمه قانون اساسي ذكر 
شده اس��ت، نگاه امت محور در سياست خارجي 
مبتني ب��ر حمايت نظ��ام جمهوري اس��لامي از 
جنبش ه��اي آزادي بخش و مس��تضعفان جهان 

است كه شهيد سليماني پرچمدار اين امر بود. 
وي ادامه داد: قانون اساسي كشور نگاه امت محورانه 
دارد، يعني در هر كجاي دنيا گروه هاي آزادي بخشي 
وجود داشته باشد انقلاب اسلامي آنجا حضور دارد 

و بايد به آنها كمك كند. نايب رئيس كميس��يون 
امنيت ملي مجلس گفت: اين نگاه توس��ط سردار 
قاسم س��ليماني  درون منطقه گسترش يافت كه 
مي توان اين نگاه را در كشورهاي منطقه از لبنان، 

سوريه تا عراق و يمن مشاهده كرد. 
   مكتب سردار سليماني از عاشورا الهام 

گرفته است
حس��ين اكبري معاون فرهنگي سپاه قدس هم در 
اين نشست به تبيين جايگاه راهبردي مقاومت در 
انديشه شهيد قاسم سليماني پرداخت. وي با بيان 
اينكه بررسي و ارزيابي اقدامات شهيد سليماني ذيل 
چارچوب ها و تئوري هاي فعلي امكان پذير نيست، 
گفت: مكتب شهيد سليماني داراي يك عقبه و افق 
است. عقبه اين مكتب به انديشه و تفكر عاشورايي 
و تفسير حضرت امام از اين انديشه مرتبط است كه 
با الهام گرفتن از اين مكتب شهيد سليماني محور 
مقاومت را تقويت و قدرتمند كرد. افق اين شهيد هم 

رهايي همه انسان ها از سلطه ستمگران بود. 
وي با اشاره به شكل گيري محور مقاومت و تقويت 
آن در نتيج��ه تهاجم رژيم صهيونيس��تي بيان 
داشت: دش��منان محور مقاومت فكر مي كردند 
با حمله مي توانن��د اين محور را ناب��ود كنند اما 
اقدامات احمقانه آنها باعث تقويت بيشتر محور 
مقاومت شد. اين امر در حمله رژيم صهيونيستي 

به لبنان اتفاق افتاد و بعد از اين مسئله حزب الله 
قدرت گسترده اي پيدا كرد. بعد از اتفاقات سوريه 
و عراق هم محور مقاومت در اين كشورها تقويت 
شد. اكبري سپس به تشريح ويژگي هاي مكتب 
سردار سليماني پرداخت و گفت: مكتب شهيد 
سليماني داراي چند ويژگي اساسي است كه اين 
ويژگي ها در دو س��طح فردي و اعتقادي است و 
شهيد عزيز ما به شدت با اخلاص بود و براي خدا 
كار مي كرد همين اخلاص باعث ايجاد شجاعت 
در او ش��ده بود. ايش��ان با ولايتمداري، عشق و 
عطش شهادت داشت و همين عناصر او را تبديل 

به قهرمان جبهه مقاومت كرد. 
   به بعُد عرفاني ش�هيد س�ليماني كمتر 

پرداخته شده است
محمدعل��ي مهتدي اس��تاد دانش��گاه در زمينه 
مطالعات منطقه اي هم در اين نشس��ت به نقش 
شهيد سليماني در تحولات منطقه غرب آسيا و بعد 
عرفاني اين شهيد پرداخت. وي با اشاره به پيگيري 
تحولات منطقه در طول 30 سال گذشته گفت: 
در س��ال 19۸2 كه رژيم صهيونيستي به لبنان 
حمله كرد فروپاشي اين رژيم شروع شد، چراكه 
اين امر جرقه تش��كيل محور قدرتمند مقاومت 
را فراهم كرد و ام��روز با حضور اي��ن محور ادامه 
حيات رژيم صهيونيستي امكان پذير نيست. اين 

تحليلگر مسائل سياسي با بيان اينكه بعد عرفاني 
شهيد سليماني كمتر مورد توجه قرار گرفته است، 
تصريح كرد: ايش��ان از خودگذشته بود و به همه 
تعلقات دنيا پش��ت كرده بود و به سوي شهادت 
حركت مي كرد. همين اخلاص و بعد عرفاني شهيد 

سليماني را تبديل به اراده خداوند كرده بود. 
ش��يخ عبدالله الدقاق نماينده آيت الله شيخ عيسي 
قاسم در ايران هم در اين نشست به اقدامات برجسته 
شهيد س��ليماني پرداخت و گفت: حمايت شهيد 
سليماني از جنبش اس��لامي مردم يمن و بحرين 
و شيخ عيس��ي قاس��م، از اقدامات برجسته شهيد 
در ط��ول دوران فرماندهي وي ب��ر محور مقاومت 
بود. پيام سردار سليماني درباره شيخ عيسي قاسم 
باعث شد آل خليفه جرئت برخورد با رهبر انقلابيون 
بحرين را پيدا نكند. وي ادامه داد: شهيد سليماني 
معمولاً عادت به بيانيه دادن نداش��تند اما در مورد 
بحث فلسطين و شيخ عيسي قاس��م بيانيه دادند 
كه نش��ان دهنده اهميت تح��ولات بحرين براي 
شهيد سليماني بود. نماينده آيت الله شيخ عيسي 
قاسم در ايران توسعه فرهنگي محور مقاومت را از 
ديگر دستاوردهاي شهيد سليماني دانست و افزود: 
گسترش فرهنگ مقاومت بين ملت هاي منطقه از 
دستاوردهاي شهيد سليماني بود كه مانعي بزرگ 

مقابل سلطه طلبي مستكبران در منطقه بود.

   گزارش 2
در نشست تبيين راهبردي محور مقاومت مطرح شد 

شهيد سليماني رويكرد امت محوري را در سياست خارجي ايران تقويت كرد

نماينده تهران:
 با امريکا بايد برخورد سخت کرد

نه مذاکره
نماين�ده مردم ته�ران در مجلس ش�وراي اس�امي با اش�اره به 
تاش هاي دش�من براي تأثيرگذاري بر محاسبات نظام جمهوري 
اس�امي گفت: ب�راي انتقام گيري از عوامل ترور ش�هيد س�ردار 
سليماني مصر هستيم و با امريكا بايد برخورد سخت كرد نه مذاكره. 
به گزارش مهر، مجتبي رضاخواه، با بيان اينكه انتقام سخت از عوامل 
ترور حاج قاسم سليماني در صدر مطالبات نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي از نيروهاي اجرايي است و حتماً اين موضوع پيگيري مي شود، 
گفت: امريكا و كشورهاي غربي نشان داده اند اگر با آنان برخورد قاطع 

نشود، به ما فشار مي آورند. 
وي تصريح كرد: امريكا كشور شروري اس��ت و مشكلات زيادي را در 
منطقه ايجاد كرده است و با كشورهايي چون امريكا كه به دنبال شرارت 
هستند، بايد برخورد سخت كرد و قطعاً با مذاكره نمي توان اين كشورها 

را آرام كرد. 
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: جمهوري 
اس��لامي ايران به همه تعهدات خود در برجام پايبن��د بود اما امريكا و 
كشورهاي غربي نه تنها تعهدات خود را اجرايي نكردند، بلكه دست به 

ترور سردار سليماني زدند. 
رضاخواه گفت: اگر ما در پاسخ به اين حركت ناجوانمردانه امريكا برخورد 
محكمي نداشته باشيم، قطعاً امريكا و كشورهاي همسو با امريكا به اين 

اقدامات خود ادامه مي دهند و مخل امنيت مردم ما خواهند شد. 
وي با تأكيد بر اينكه انتقام سخت حتماً اتفاق خواهد افتاد،گفت: قطعاً 
جمهوري اسلامي ايران شرارت هاي امريكا و كشورهاي همسو با امريكا 
را فراموش نمي كند. نماين��ده مردم تهران در مجلس گفت: س��ردار 
سليماني شخصيتي ويژه و برجسته براي ما بود و نقش بسيار مهمي در 
تأمين امنيت كشور و منطقه داشت و قطعاً براي انتقام گيري از عوامل 

ترور حاج قاسم مُصر هستيم. 
........................................................................................................................

نماينده كليميان در مجلس: 
عضويت در FATF تحريم ها را عليه ايران 

منتفی نمی کند
همايون س�امه يح نماينده م�ردم كليمي�ان در مجلس ش�وراي 
اسامي با اش�اره به برخي تاش ها براي تصويب دو لايحه مرتبط 
با اس�تانداردهاي گروه اقدام مالي در مجمع تش�خيص مصلحت 
نظام گفت: با عضويت در FATF تحريم ها عليه ايران برداش�ته 
نخواهد ش�د و م�ا بايد ب�ه دنب�ال بي اثر ك�ردن تحريم باش�يم. 
به گزارش فارس، همايون سامه يح نماينده كليميان ايران در مجلس 
شوراي اسلامي گفت: FATF تشكيلات و سازماني است كه به دنبال 

اشراف بر اطلاعات مالي كشور ماست. 
وي ادامه داد: طبيعي است كه اطلاعات مالي هر كشور جزو اطلاعات 
محرمانه آن است و ما نبايد اجازه دهيم FATF كه در رأس آن امريكا 

قرار دارد به اطلاعات مالي ما دست پيدا كند. 
نماينده ايرانيان كليمي در مجلس ش��وراي اسلامي اظهار داشت: در 
FATF اينگونه نيس��ت كه ما نيز متقابلًا دسترسي به اطلاعات مالي 
ديگر كشورها داشته باشيم و عملًا اطلاعات مالي ما به صورت يكطرفه 
در اختيار سازمان و گروهي قرار خواهد گرفت كه در رأس آنها امريكا 

و متحدانش قرار دارند. 
نماينده ايرانيان كليمي در مجلس خاطرنشان كرد: اينكه فكر كنيم با 
عضويت در FATF تحريم ها برداشته مي شود درست نيست. ما اگر 
در FATF هم عضويت داشته باشيم تحريم ها عليه جمهوري اسلامي 
ايران برداشته نخواهد شد. سامه يح افزود: تنها راهكار در اوضاع و احوال 
كنوني بي اثر كردن تحريم هاست و ما بايد تمام توان خود را صرف بي اثر 

كردن تحريم ها كنيم. 
وي در پايان گفت: بي اثر كردن تحريم ها تنها با تكيه بر توان داخلي و 
نيروي انساني كشور ميسر است و ما بايد ظرفيت هاي دروني خود را در 

اين باره فعال كنيم. 
لازم به ذكر است هم اكنون دو لايحه دولت در خصوص پيوستن ايران به 
پروتكل هاي مرتبط با اجراي استانداردهاي گروه اقدام مالي در مجمع 

تشخيص مصلحت نظام در حال بررسي است. 
........................................................................................................................

يك نماينده مجلس تأكيد كرد
اجراي تعهدات برجامي پيش از لغو  تحريم ها 

پايمال کردن حقوق ملت است
عض�و كميس�يون فرهنگ�ي مجل�س ب�ا اش�اره ب�ه مصوب�ه 
دول�ت درب�اره قان�ون راهب�ردي ب�راي لغ�و تحريم ه�ا گف�ت: 
ت�ا پي�ش از لغ�و هم�ه تحريم ه�ا، اج�راي تعه�دات برجام�ي 
از س�وي دول�ت، پايم�ال ك�ردن حق�وق م�ردم اي�ران اس�ت. 
به گزارش خانه ملت، احمد راستينه با اشاره به برجام و امكان بازگشت 
امريكا به توافق بين المللي در دولت جديد گفت: مسئله بسيار مهم اين 
است كه اساساً امريكا نشان داده به هيچ عنوان قابل اعتماد نيست، لذا 
به دولت مي گوييم براي جلب رضايت تلاش نكند، چراكه به طور كل 
ما به امريكا بي اعتماد هس��تيم و هيچ حركتي از سوي آنها را صادقانه 

نمي دانيم. 
نماينده مردم شهركرد، بن و س��امان در مجلس افزود: تاريخ گذشته 
ايران نشان داده است هر حركت امريكا به خاطر حفظ منافع خود بوده 
و به هيچ عنوان منافع ملت ها در آن لحاظ نشده است و در بحث برجام 
رفتارهاي كاملًا سياس��ي امريكا و رفتارهاي ضدبشري اين كشور در 
تعارض با قواعد بين المللي بود و آنها قواعد را آنگونه تعريف مي كنند كه 

منافع خودشان كسب شود. 
وي اظهار داشت: برجام نش��ان داد امريكا به تعهداتش به هيچ عنوان 
پايبند نيست و قبل از برجام هم اين را نشان مي داد اما برخي ها عادت 
كرده اند چندباره از يك سوراخ گزيده شوند، در حالي كه در روايات به 

صورت صريح تأكيد شده است مؤمن از يك سوراخ گزيده نمي شود. 
اين نماينده مجلس بيان كرد: امريكا در بحث برجام به قدري وقيحانه 
رفتار و نس��بت به تعهداتش آنگونه مذبوحانه عمل كرد كه هيچ نقطه 

قابل اتكايي براي بازگشت و حصول اطمينان باقي نگذاشته است. 
راستينه تأكيد كرد: آنچه ما انتظار داريم اين است كه دولتمردان 
به مصوبه اقدام راهبردي مجلس كه در صيانت از حقوق ملت وضع 
شده است به صورت جدي پايبند باشد و براساس مواد اين مصوبه 
رفتاري درست، منطقي و به دنبال حفظ منافع ملي از خود نشان 
دهد و  سعي نكند به دنبال تلاش براي يافتن روزنه اي در راستاي 
احياي اعتماد از دست رفته اي باشد كه اساس��اً از ابتدا مبناي آن 

غلط بوده است. 
عضو كميسيون فرهنگي مجلس اظهار داشت: معتقديم مصوبه اقدام 
راهبردي تلاش هوش��مندانه نمايندگان مجلس بود تا بس��تري براي 
انجام تعهدات بين المللي امريكا را فراهم كند، به عبارتي اين قانون با 
قدرت افزايي بين المللي نشان از ثبات رفتاري سياستمداران ايراني و 
علاقه مندي آنها به منافع ملي است. اين نماينده مجلس گفت: بر اساس 
قانون اق��دام راهبردي امريكا مي تواند ابتدا ب��ه آنچه تعهداتش بوده و 
انجام نداده عمل كند، در صورتي كه آنها به تعهداتشان عمل كردند و 
تحريم ها لغو شد، آن زمان نقطه شروعي مي تواند براي حركتي ديگر 
باشد در غير اين صورت اجراي تعهدات برجامي از سوي دولت، پايمال 

كردن حقوق مردم ايران است.

 حاج قاس�م گف�ت همانطور ك�ه مي دانيد  عماد 
مغني�ه را در س�وريه ش�هيد كردند و بع�د از او 
آقاي محم�د س�ليمان را در لاذقي�ه و از طريق 
دري�ا زدن�د و ب�ه ش�هادت رس�اندند،  »فق�ط 
م�ن مان�دم. م�ن را ه�م حتم�اً خواهن�د زد.« 
سيدمحسن حكيم نايب رئيس جريان حكمت ملي 
عراق است كه از س��ال ۸2 با سردار قاسم سليماني 
آشنا و اين آشنايي به دوستي نزديك منجر مي شود. 
او در گفت وگوي��ي ب��ا خبرگزاري تس��نيم به بيان 
خاطراتي از حضور فرمانده شهيد نيروي قدس سپاه 
پاسداران انقلاب اس��لامي در عراق و نبرد با داعش 
مي پ��ردازد. او درباره چگونگي آش��نايي اش با حاج 
قاسم سليماني مي گويد: »مسئوليت پرونده عراق در 
جمهوري اسلامي ايران قبلًا در فرماندهي نصر بود 
كه زيرمجموعه ستاد فرماندهي كل قوا قرار داشت و 
بعد از آن به نيروي قدس واگذار شد. از آنجا كه بنده 
با مرحوم سيدعبدالعزيز حكيم كار مي كردم و ايشان 
هم در چارچوب سازمان مجلس اعلاي اسلامي عراق 
با مرحوم ش��هيد حكيم فعاليت داشتند، همكاري 
گس��ترده، عميق و طولاني در عرصه هاي مختلف 

آغاز شد.« 
  كوهنوردي نصفه شب، جلسه 5 صبح!

محس��ن حكيم در پاس��خ به اين س��ؤال كه كدام 
وجه ايشان به نظر ش��ما پررنگ اس��ت؟ مي گويد: 
»حاج قاسم تنها يك ويژگي نداش��ت، بلكه داراي 
خصوصيات متعددي بود. اگر بخواهيم ش��خصيت 
كاري ايش��ان را تجزيه و تحليل كنيم، يكي از آنها 
فعاليت هاي شبانه روزي ايشان بود. بنده يادم است 
يك بار جلسه مان با سردار ساعت ۵ صبح شروع شد. 
من  همراه آقاي سيدعادل عبدالمهدي بودم كه در آن 
مقطع معاون رئيس جمهور عراق بود. در تابستان ها 
عموماً جلسات ايشان ساعت ۵ صبح آغاز مي شد و در 
زمستان ها كه شب ها طولاني تر بود، ساعت 6 صبح. 
ايشان بعضاً فعاليت هاي ورزشي از جمله كوهپيمايي 
و راهپيمايي هم داشتند كه ساعت 3:30 صبح انجام 
مي گرفت و برمي گشتند، لذا آدم پركار و فعالي بودند 
و اين يكي از ويژگي هاي مهم جناب آقاي س��ردار 

سليماني بود.« 
   دقت در جزئيات صبحانه مهمان خارجي!

نايب رئيس  جريان حكمت ملي عراق مي افزايد: »از 
جمله ويژگي هاي مهم ديگرحاچ قاس��م، پيگيري 
دقيق ام��ور بود، ي��ادم اس��ت ي��ك روز همين جا 
بوديم و ايش��ان به من زنگ زد. عيد نوروز بود زمان 
رياست جمهوري آقاي احمدي نژاد كه معمولاً در اين 
ايام رؤساي كشورهاي فارسي زبان را دعوت مي كردند 
و آنها دو، سه روزي به تهران مي آمدند. ايشان به من 

زنگ زدند و گفتند آقاي طالباني آمده اند؛ آيا فرصت 
داريد ايشان را ببينيم؟ با توجه به اينكه برنامه رسمي 
ايشان تمام شده و ايشان الان مهمان ما هستند آنجا 
آقاي پورجعف��ري را صدا زدند و گفتن��د فردا براي 
صبحانه آقاي طالباني چ��ه مي خواهيد بياوريد؟ و 
ايش��ان گفتند چه مواردي را مي آورند. وقتي آقاي 
پورجعفري رفت من از حاج قاسم سؤال كردم شما 
به اين جزئيات هم توجه مي كنيد كه مثلًا سر سفره 

صبحانه آقاي طالباني چه باشد؟ 
ايشان تأكيد داشتند  جزئي از موفقيت كار، رسيدگي 
به همين جزئيات اس��ت و بايد انجام شود. در همه 
كارها همين طور بود، يعني به جزئي ترين موضوعات 
با دقت توجه مي كردند. ويژگي ديگر، حركت سريع 
و قدرت جمع بندي ايشان بود، يعني تصميم گيري 
سريع و اجرا. خيلي ها زود تصميم مي گيرند اما قدرت 
اجرايي س��ريع ندارند، براي مثال، ساعت 12 شب 
داعش به اطراف اربيل رس��يد كه آقاي بارزاني پيام 
دادند و درخواست كمك كردند. ساعت ۵ صبح دو 
هواپيما پر از سلاح و مهمات و لوازم نظامي مورد نياز 

كه به درد جنگ با داعش بخورد، در اربيل بود.« 
  پيگيري درخواست هاي مردمي

حكيم سپس به روحيه خدمت رساني حاج قاسم اشاره 
مي كند: »در بسياري از جلساتي كه گاهي ساعت ها هم 
طول مي كشيد، مثلاً مي ديديم زنگ مي زدند و با ايشان 
صحبت مي كردند، بعد مي فهميديم موضوع صحبتشان 
حل كردن مشكل يكي از همين عزيزان بوده است. در 
كرمان كه ايشان در ايام فاطميه)ع( روضه داشتند و 
ما هم خدمتشان مي رس��يديم، از نزديك مي ديديم 
كه صدها نفر مي آمدند و درخواستش��ان را با ايشان 
مطرح مي كردند. يك بار از ايشان پرسيدم شما چقدر 
مي توانيد به همه اينها رسيدگي كنيد؟ تك تك اين 
درخواست ها را خود حاجی پيگيري مي كردند كه كار 
انجام شد يا نشد، شايد خيلي از اين كارها هم مرتبط و 

متوجه ايشان نبود.« 
   بازدي�د از مراح�ل س�اخت فيل�م محمد 

رسول الله )ص(
حكيم سپس از خاطره بازديد از شهرك سينمايي 
فيلم محمد به دعوت س��ردار س��ليماني مي گويد: 
»يكي ديگر از ويژگي هاي شخصيتي ايشان، اهتمام 
به هنر ايراني بود، ي��ك روز با ما تم��اس گرفتند و 
گفتند مي آييد با خانواده ب��ه خارج از تهران برويم؟ 
گفتم كجا؟ گفتند خارج از تهران. گفتم كجا خارج از 
تهران؟ گفتند شهرك سينمايي. صبح روز جمعه بود 
و ما هم با خانواده رفتيم. فيلم محمد رسول الله)ص( 
آقاي مجيدي در حال ساخت بود و خود ايشان هم 
تشريف داشتند و ما مهمان ايشان بوديم، رفتيم و تا 

غروب با همديگر بوديم و شهرك را ديديم و از مراحل 
فيلمبرداري هم بازديد كرديم و برگشتيم. 

يادم است يك بار با ايشان از كرمان برگشتيم، داخل 
هواپيما اكثر افراد مي آمدند و با حاجي سلام عليكي 
مي كردند و ايشان بيشترشان را مي شناخت و حتي 

حال نزديكانشان را هم مي پرسيد.« 
  من را هم خواهند زد!

حكي��م در خاطره اي ديگر از س��ردار س��ليماني به 
آمادگي ايشان براي شهادت اشاره مي كند: »يك روز 
من به حاج قاسم گفتم كه فراق شما براي ما خيلي 
سخت است. قبلش ايشان به من گفته بود ما سه نفر 
در جبهه مقاومت بوديم؛ شهيد عماد مغنيه از لبنان، 
آقاي محمد سليمان مشاور امنيتي آقاي بشار اسد و 
من. خب، مي دانيد كه عماد مغنيه را در سوريه شهيد 
كردند و بعد از او آقاي محمد سليمان را در لاذقيه و از 
طريق دريا زدند و به شهادت رساندند، گفت فقط من 

ماندم و من را هم حتماً خواهند زد. 
به ايش��ان گفتم بايد بيش��تر مراقب باش��يد. حتي 
به برخي  دوس��تان هم كه با حاجي مرتبط بودند، 
سفارش كرديم، چون خودش خيلي اين مسائل را 
دوست نداشت. حاج قاسم مي گفت من با اين حجم 
حركت و فعاليتي كه دارم نمي توانم اين مس��ائل را 
رعايت كنم و اگر بخواه��م كارم را انجام دهم، بايد 
خطرات را ه��م به جان بخرم. منظور اين اس��ت كه 
ايش��ان خودش را از چند س��ال قبل براي شهادت 

آماده كرده بود.« 
  روزهاي سقوط موصل

حكيم س��پس به بيان خاطراتي از زمان س��قوط 
موصل و افتادن ش��هر به دس��ت داعش مي گويد: 
»دهم ماه شش 201۴ موصل س��قوط كرد. شب 
س��قوط موصل، من جايي بودم كه مسئولان عالي 
كش��ور هم حضور داش��تند و موضوع را پيگيري 
مي  كردند و اخبار مي رس��يد كه مثلًا داعش آمد از 
پل اول، پل دوم و پل س��وم موصل رد شد و... كل 

كشور عملًا فلج شده بود. 
ايشان )حاج قاس��م( روز 12 ماه ش��ش وارد عراق 
شد. س��اعت 11ش��ب ما  همراه اخوي )سيد عمار( 
خدمتشان بوديم، نقشه اي آوردند و روي زمين هم 
نشستند و شرح مي دادند كه داعش الان كجاست و 
كدام نقاط را گرفته است، تقريباً به نزديكي سامرا و 
تكريت رسيده بودند. ايشان گفتند ما ۴هزار نيروي 
كماندو به علاوه 12 جنگن��ده و چندين هليكوپتر 
آماده كرديم كه اينها لب مرز هس��تند و اگر سامرا 
خواست سقوط كند، ما وارد عمل مي شويم. ما هم 
مؤيد اين بوديم )حمايت مي كرديم(، هم دولت عراق 
كه آن موقع آقاي مالكي بود و ه��م ما كه نيروهاي 

سياسي بوديم. بعد توضيح دادند طرح ما اين است و 
سامرا نبايد تحت هيچ شرايطي سقوط كند. برخي از 

جاهاي ديگر را هم تعيين كردند.«
  حمله به ماشين سردار در نزديكي سامرا

حكيم ادامه مي دهد: »فرداي آن روز تشريف بردند 
به طرف سامرا و نزديك بلد و غروب هم آمدند، وقتي 
من به استقبال ايشان رفتم، آقاي پورجعفري گفت 
ما امروز مورد حمله قرار گرفتيم! ايشان رفته بودند 
جبهه را ببينند كه نزديك بلد به سمتشان تيراندازي 
شده و چند تير به پايين ماشين هم خورده بود و لذا 
برگشته بودند. ما رفتيم در اتاق خدمتشان و گفتيم 
قصه چيس��ت؟ گفتند به ما حمله ش��د و از اطراف 
به ما حمله كردند ولي الحمدلله چيزي نش��د، بعد 
ايشان ش��روع به كمك براي س��امان دهي نيروها و 

گروه ها كرد. 
  خوش�حالي از فت�واي جه�اد آي�ت الله 

سيستاني 
روز جمعه من داش��تم خطب��ه نمازجمع��ه آقاي 
عبدالمهدي كربلايي را گوش مي كردم كه در خطبه 
دوم، بيانيه بيت آقاي سيستاني را خواندند و حضرت 
آيت الله العظمي سيستاني فتواي جهاد دادند. حاج 
قاسم گفت اين امر مهمي است و خيلي كمك خواهد 
كرد و بعد هم ش��روع كردند به سازمان دهي صدها 
هزار نفر از توده هاي مردمي كه با فتواي مرجعشان 

آمده و اعلام آمادگي براي جهاد كرده بودند. 
   تأكي�د حاج قاس�م بر شكس�تن محاصره 

آمرلي
حكيم س��پس از محاصره آمرلي و تأكيد سردار بر 
شكست آن مي گويد: »يادم است يك روز كه ايشان 
از منطقه شمال غرب بغداد برگشتند، گفتند جنگ 
واقعاً قوي است و داعش با كمال قدرت مي جنگد و 
حتي ايشان گفت من كمتر نيرويي ديدم كه به اين 
شكل بجنگد. در قضيه آمرلي، يك هيئت سه نفره از 
آنجا پيش بنده آمدند كه اينها پيش افراد ديگر مثل 
آقاي عامري و مالكي هم رفته بودند، وضعيتي كه نقل 
كردند بسيار وضعيت رقت باري بود و مي گفتند حدود 
16هزار نفر از ساكنان آنجا در محاصره 360درجه اي 

هستند و نه سلاحي دارند و نه حتي مواد غذايي. 
من پرسيدم پس شما چطور از اين محاصره بيرون 
آمديد؟ گفتند در روز دو بار هليكوپتر مي آيد؛ يكي 
صبح و يكي بعدازظهر. هليكوپتر وقتي مي آيد، حتي 
روي زمين نمي نشيند يعني در فاصله يك متري از 
زمين مي ايس��تد و چند گوني خرما به ما مي دهد و 
زخمي ها را سوار مي كنند و مي برند؛ ما كه الان آمديم 
اينجا با اين پرواز آمديم و در حالي كه داشتيم سوار 
مي شديم به سمتمان تيراندازي مي شد. مي گفتند 
اوضاع خيلي خراب است و اگر به داد ما نرسيد، همه 

ما را تارومار مي كنند. 
من بلافاصله با سردار سليماني تماس گرفتم و گفتم 
مي خواهم شما را ببينم. ايشان گفت خودم مي آيم 
و به شما س��ر مي زنم. ايش��ان آمدند، سيدعمار هم 
بودند و صحبت اين هيئت ش��د، حاج قاس��م گفت 
آقاي عامري و ديگر دوس��تان هم به من گفتند، ما 
هم گفتيم حتماً بايد براي اينها كاري شود، 16هزار 
زن، بچه، مرد، بزرگ و كوچ��ك، اگر خداي ناكرده 
اين محاصره نشكند، فاجعه رخ مي دهد. تعبيرشان 
اين بود كه گفتند اگر محاصره نشكند آنجا عاشورا 
خواهد شد. حاج قاسم رفت و با برادران كرد از منطقه 
طوزخورماتو پايين آمدند و با طراحي خيلي دقيق 
� كه يكي از ويژگي ه��اي مهم ايش��ان طراحي در 
جنگ هاي پارتيزاني بود � آنجا را آزاد كردند. آمرلي 
اولين شهر مهمي بود كه آزاد شد و اولين ضربه كاري 
كه بر داعش وارد شد، همين آمرلي بود كه در روحيه 

عمومي ملت عراق هم خيلي تأثير داشت.« 
   بازديدهاي شخصي و ميداني

حكيم ادامه مي دهد: »يكي ديگر از صفات حاج قاسم 
همين بود كه خودش ش��خصاً مي رف��ت و بازديد و 
شناسايي و پيگيري مي كرد. جالب است، سوار موتور 
يا وانت مي شد و مي رفت در منطقه مي گشت، منتظر 
تشكيلات و اين حرف ها نمي ماند، مثل يك رزمنده 

در ميدان بود.«

فرمانده ای که مثل يک رزمنده در ميدان بود
خاطراتي از حضور سردار قاسم سليماني در نبرد با داعش از زبان محسن حكيم

   گزارش  یک


